
 

 

Acta: Grup Motor Ampliat  

 

Data: Dijous 18 de maig de 2023 

Hora: 10h-11.30h 

 

Lloc: Online (enllaç Zoom) 

 

Persones assistents:  

• Cristóbal Sarrias – FMC  

• Elena Bernet - CoopCat 

• Elisenda Vegué – Barcelona Activa 

• Guillem Perdrix - FCTC 

• Hernan Cordoba - Coopolis 

• Nina González - FETS 

• Jordi Rojas - XES 

• Laia Grabulosa - La Confederació  

• Natàlia González- La Confederació  

• Lorena Torró - CoopCat 

• Miquel Àngel Aragón -  CAB 

• Ricard Espelt - Dimmons 

• Rubèn Suriñach – La XES 

• Álvaro Porro - Comissionat d’Economia Social, Desenvolupament Local i Política 

Alimentària 

• Xavi Rubio – Ajuntament de Barcelona  

• Pau Roldán – Ajuntament de Barcelona  

• Andrea Balletbò – Secretaria Tècnica  

• Marianne Puig – Secretaria Tècnica  

 

 

Ordre del dia: 

10.00h Benvinguda i presentació de la sessió. (5’)  

10.05h Balanç de la primera Assemblea de les entitats adherides a l’Acord de Ciutat de 

l’Estratègia de l’#ESSBCN2030 (20’)  

• Presentació de les principals dades de satisfacció i assistència.  

• Recull de valoracions i propostes de millora.  

10.25h Pla de Treball 2023: (25’)  

• Breu explicació de les dates clau (trobades dels espais de treball, data d’inici dels GdTs 

per iniciar i esdeveniments de l’Estratègia de l’#ESSBCN2030).  

• Proposta per incorporar els reptes transversals de l’Estratègia al Pla de Treball de 2023 a 

partir de les idees sorgides a la dinàmica participativa de l’Assemblea.  

10.50h Validació de la formació del GdT d’Ocupació. (5’)  

10.55h Aprovació de les últimes adhesions a l’Estratègia de l’#ESSBCN2030. (5’)  

11.00h Presentació de les principals dades de satisfacció i assistència de les entitats 

participants als espais de treball durant el 2022. (10’)  

11.10h Recull de valoracions i propostes de millora de l’espai del Grup Motor (10’)  

11.20h Transició de mandat (10’)  

11.30h Fi de la sessió 
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Benvinguda i inici de la sessió, a càrrec d’ Álvaro Porro, Comissionat d’Economia Social, 

Desenvolupament Local i Política Alimentària. 

 

Es dona la benvinguda a la sessió i s’explica que una delegació catalana (formada per  

l'Ajuntament de Barcelona, Barcelona Activa, la Confederació de Cooperatives de Catalunya i la 

Direcció General d'Economia Social, el Tercer Sector i les Cooperatives de la Generalitat de 

Catalunya) va anar al Fòrum Global de l'Economia Social (GSEF) a Dakar de l’1 al 6 de maig.  

 

Es comenta que també van anar-hi altres cooperatives (Abarca, Idonicoop, FACTO, etc.). 

 

Es valora sobretot els contactes establerts i les visites a projectes del Senegal que va fer la 

delegació. S’explica que es va articular la participació al fòrum en lògica Estratègia de 

l’#ESSBCN2030. Es va presentar l’Estratègia de l’#ESSBCN2030, el BLOC4BCN, el MatchImpulsa 

i diferents fons de finançament que s’han creat des de l’Ajuntament. 

 

Es va plantejar que el proper GSEF (que té una periodicitat bianual) sigui a Barcelona. Però es veu 

difícil que succeeixi en els pròxims anys, ja que el proper fòrum l’organitzarà Bordeus.  

 

També es comenta que l’Ester Vidal està de baixa degut a l’incident que va patir el primer dia.  

 

Balanç de la primera Assemblea de les entitats adherides a l’Acord de Ciutat de l’Estratègia de 

l’#ESSBCN2030, a càrrec de la Secretaria Tècnica  

Presentació de les principals dades de satisfacció i assistència 

Des de la Secretaria Tècnica, s’explica que: 

• Aproximadament, un 30% de les entitats adherides a l’Estratègia de l’#ESSBCN2030 

(70 entitats de 186 adherides) va participar a l’Assemblea.  

• La satisfacció global ha sigut molt bona (4,6/5). 

• Un 44% de les persones que van contestar l’enquesta no està vinculada a cap espai de 

treball.  

• El 88% han comentat que l’Estratègia de l’#ESSBCN2030 els ha servit per a millorar el 

seu coneixement. 

 

Pel que fa a la dinàmica, es recorda que es van treballar els 5 reptes de l’Estratègia de 

l’#ESSBCN2030 dividint les persones assistents en 5 grups. Cada grup va identificar què està 

passant, què falta, propostes d’accions concretes i actors clau per a cada repte, respectivament.  

Es posa de relleu que es van generar propostes d’acció concretes i que es poden vincular amb 

espais existents de l’Estratègia de l’#ESSBCN2030. Des de la secretaria Tècnica, es tindrà en 

compte aquestes accions i es farà una proposta amb com es poden ubicar dins el pla de treball 

2023.  

 

Es comenten breument els reptes:  

• ESS Digital: s’han passat els resultats al GdT de digitalització per aprofitar-ho per a la 

sessió oberta que se celebrarà el 23/05 per a definir una estratègia de digitalització de 

l’ESS.  

• ESS Diversa i Plural: es va proposar fer una trobada per incorporar aquesta perspectiva en 

el marc de tots els GdTs que ja existeixen.  

• Protagonisme de la joventut: van sorgir propostes que es vinculen, per exemple, amb el 

GdT d’educació que s’ha d'iniciar aquest any.  
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• ESS Feminista: com en el cas de l’ESS Diversa i plural, va sorgir la idea d’ajuntar les entitats 

que estan treballant per l’ESS i veure com transversalitzar el repte en els diferents GdTs.  

• Transició energètica i ecològica: es recorda que hi ha el projecte Enfortim de la XES (Futurs 

(Im)Possibles) que va donar peu al Fòrum. S’ha de treballar per a que s’incorporin els 

missatges en el marc dels GdTs de l’Estratègia de l’#ESSBCN2030. 

 

Recull de valoracions i propostes de millora 

Jordi Rojas (XES): Comenta que la capacitat teòrica de l’Estratègia de l’#ESSBCN2030 en els 

espais de treball és més alta que la que es té en aquests moments. Es proposa fer una acció pro-

activa per a animar les entitats a participar en els GdTs.  

 

Des de la Secretaria Tècnica, es recull la proposta i es recorda que moltes entitats estan 

interessades en seguir el procés de l’Estratègia de l’#ESSBCN2030, però en el formulari 

d’inscripció indiquen que no tenen temps per participar dels grups de treball.   

 

Álvaro Porro (Comissionat): Expressa la satisfacció de que un terç de les entitats adherides vingui 

a participar a l’Assemblea. En general, hi va haver una bona impressió amb la participació coral 

dels GdTs que estan enfocats a l’acció. No obstant, s’ha de millorar la paritat de gènere ja que hi 

va haver molts més homes que dones fent de portaveu dels GdTs.  

 

Elena Bernet (CoopCat): Està d’acord amb el tema de la paritat de gènere. Valora positivament la 

dinàmica de participació del final, però va ser una llàstima que baixés el nombre de persones 

assistents. Per a futures trobades, pensar en fer-la més al principi per a garantir l’assistència.  

 

Ruben Suriñach (XES): Proposa traslladar a totes les adherides quina serà l’aplicació pràctica de 

les idees que van sorgir en les diferents dinàmiques.  

 

Xavi Rubio (Ajuntament de Barcelona): Proposa afegir a la comunicació de les adherides que es 

farà al mes de juny les propostes d’acció de dinàmica de l’Assemblea.  

 

 

Pla de treball 2023, a càrrec de l’Ajuntament de Barcelona i la Secretaria Tècnica  

Des de l’Ajuntament de Barcelona, es comenta breument les trobades que s’han fet i queden per 

fer durant el 2023 per als GdTs iniciats. Respecte als GdTs per iniciar, es comenta que: 

• PC1. Impuls de plans i estratègies sectorials i ESS: s’iniciarà al maig, ja que es valora que 

el GdT d’Ocupació i ESS, la constitució del qual s’aprovarà a continuació, encaixa dins 

d’aquest projecte de ciutat.  

• PC5. Observació, anàlisi, mapatge i avaluació de l’ESS a la ciutat: Grup de Treball de 

Dades: s’iniciarà al juny, ja que ja hi ha un llistat d’entitats a contactar i s’està esperant a 

la tornada de l’Ester Vidal de baixa per a agendar-lo.  

• PC9. ESS arrelada al territori: Impuls d’estratègies territorials a Districtes i barris: Grup de 

Treball d’Estratègies Territorials: es té previst iniciar-lo al novembre.  

• PC10. Educació i formació per desenvolupar l’ecosistema d’economia social: Grup de 

Treball d’Educació: es té previst iniciar-lo a l’octubre.  

 

Altres dates clau de l’Estratègia de l’#ESSBCN2030:  

• Participació a la FESC a l’octubre 

• Celebració d’un Grup Motor ampliat a la tardor 

• Publicació de 2-3 capítols del Podcast de l’Estratègia de l’#ESSBCN230, segons dinàmica 

del GdT SomESS 

• Comunicacions dels avenços a les adherides: juny i desembre  
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Validació de la constitució del GdT d’Ocupació, a càrrec de la Secretaria Tècnica  

S’expliquen quines entitats formen actualment el GdT, les quals provenen de l’espai de treball de 

plataformes d’ocupació que s’ha consolidat en aquest GdT. Es comenta que l’espai de plataformes 

d’ocupació es va trobar intensament durant el mes de març per a valorar presentar a l’Enfortim 

un projecte per a fer una reflexió sobre l’interès i la viabilitat de construir una plataforma 

d’ocupació unitària de l’ESS. No obstant, no hi va haver acord i, per tant, aquest objectiu 

s’entomarà des del GdT d’Ocupació. S’explica el pla de treball del GdT pel 2023: 

 

Objectius:  

1. Identificació de necessitats al sector en termes de captació de talent. 

2. Identificació de necessitats de les persones candidates per apropar-les a l’ESS. 

3. Prospecció de les eines existents (benchmark, aportació de valor i encaix amb 

necessitats). 

 

Línies de treball:  

1. Diagnosticar l’estat de la cerca de talent/ocupació a l’ESS: 

▪ Identificar agents clau, i planificació del calendari d’entrevistes i focus grups 

▪ Elaborar una enquesta per a les entitats adherides 

  

1. Diagnosticar l’estat de la cerca de talent / ocupació a l’ESS: 

▪ Dur a terme entrevistes i/o focus grups amb organitzacions de l’ESS i prescriptores 

▪ Dur a terme entrevistes i/o focus grups amb potencials candidates de l’ESS 

▪ Analitzar resultats obtinguts i extreure les idees força derivades de la diagnosi 

 

 

Álvaro Porro (Comissionat): Comenta que el GdT d’Ocupació també hauria de tenir objectius 

relacionats amb dades laborals de l’ESS, s’ha de recopilar informació amb una mirada més àmplia.  

 

S’aprova la constitució del GdT d’Ocupació. Des de la ST, s’enviarà una comunicació a les entitats 

adherides per a recollir interessos d’entitats de participar d’aquest GdT.  

 

 

Aprovació de les últimes adhesions a l’Estratègia de l’#ESSBCN2030, a càrrec de l’Ajuntament de 

Barcelona 

Des de l’Ajuntament de Barcelona, s’explica que es va enviar un informe amb la proposta i 

justificació d’entitats a adherir automàticament, les que es proposaven acceptar i les 

dubtoses/pendents de trucada.  

 

Es recorda que s’adhereixen automàticament aquelles entitats que tenen una forma jurídica de 

l’ESS i formen part d’entitats referents de 2n i 3r nivell.  

 

S’explica que l’entitat Manantial Droguería, SL genera dubtes ja que és una SL però és una botiga 

de barri de comerç de proximitat amb valors ambientals (granel, ECO, etc.) i socials (enfortiment 

del barri). Es recorda  que Relab Studio, SL no es va acceptar fins que va esdevenir cooperativa.  

 

Álvaro Porro (Comissionat): Proposa no ser radical amb la forma jurídica, ja que aquestes entitats 

s’apropin a l’Estratègia de l’#ESSBCN2030 és positiu. Però la resta d’elements han de ser clars.  
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Ruben Suriñach (XES): Comenta que a la XES hi ha SL (aprox. 10%)  i autònoms, no es discrimina 

per forma jurídica.  

 

Des de l’ajuntament, es proposa demanar a aquestes entitats dubtoses que es comprometin a fer 

el Balanç Social.  

 

S’aproven les entitats proposades i es comenta que s’ha passat la xifra de 200 entitats adherides.  

 

 

Presentació de les principals dades de satisfacció i assistència de les entitats participants als 

espais de treball durant el 2022, a càrrec de la Secretaria Tècnica  

Des de la Secretaria Tècnica s’expliquen els principals resultats de l’enquesta i les propostes de 

millora. Veure document 202304_Enquesta de satisfacció 2022_ESSBCN2030.  

 

Es comenta:  

Álvaro Porro (Comissionat): En general, les dades són positives.  

El sentiment de pertinença és difícil ja que totes estem en molts processos diferents.  

El tema de la diversitat és un tema pendent, però és un problema estructural, no només de 

l’Estratègia de l’#ESSBCN2030. Es proposa aprofitar projectes de cooperatives impulsades per 

persones migrades per veure si es podria fer algun tipus d’acció per aquest sentit.  

Respecte a la puntuació de 3,4/5 dels plans de treball, s’hauria d’identificar si les expectatives 

són més altes que la capacitat d’acció i valorar marcar-se menys objectius però amb alta 

probabilitat d’assoliment. No s’ha de tenir por a prioritzar.  

Es comenta que fer les reunions online és un entorn fred, però facilita la conciliació. 

 

Xavi Rubio (Ajuntament de Barcelona): Es comenta que el Grup Motor és un espai informatiu, però 

també hauria de ser més deliberatiu i de presa de decisió. Es demana com poder fer que la reunió 

sigui més col·laborativa i qualitativa.  

 

 

Transició de mandat, a càrrec d’ Álvaro Porro, Comissionat d’Economia Social, Desenvolupament 

Local i Política Alimentària. 

 

Álvaro Porro (Comissionat):  Proposa que quan hi hagi un escenari possible de confirmació del nou 

govern, es faci una convocatòria amb el nou escenari per dibuixar com pot afectar a l’Estratègia 

de l’#ESSBCN2030, tot i que es recorda que l’Acord de Ciutat va ser aprovat al ple municipal i és 

irreversible. Es comparteix l’orgull per la feina feta i el clima que s’ha creat.  

 

Nina González: Comenta que hagués estat fer aquesta reunió de final de mandat presencial. 

Agraeix que l’Estratègia de l’3ESSBCN2030 sigui un espai d’interconnexió i interrelació de les 

diferents famílies de l’ESS i l’Ajuntament de Barcelona. Com a millora, es proposa assegurar que 

a les reunions del Grup Motor hi hagi un espai per intercanviar entre els diferents GdTs (per explicar 

en què s’està avançant) per a que flueixi la informació de què s’està fent en els GdTs. 

 

Des de les diferents entitats: 

• S'agraeix l’esforç del lideratge polític que s’ha fet. 

• S’acorda que la propera reunió amb els nous responsables polítics sigui presencial.  

• S’acorda que, des de les entitats, s’ha d’impulsar que l’Acord de ciutat sigui irreversible.  
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• Es comenta que s’ha construït una confiança entre sectors que no es coneixen gaire 

gràcies a la construcció de l’Estratègia de l’#ESSBCN2030. 

 

Des de La Confederació, expliquen que a partir del 31 de maig la Natàlia substituirà a la Laia en 

la direcció. Per tant, durant els primers mesos, no podran estar tant actives a l’Estratègia de 

l’#ESSBCN2030 com ara.  

 

Properes dates:  

• S’acorda fer la propera sessió del 17 de juliol en format presencial.  

• Es recorda que hi ha una sessió de digitalització el dilluns 23 de maig.  

• S’anuncia que es convocarà, possiblement, una trobada del BLOC4BCN el 15 de juny a les 

11.30h. S’està esperant confirmar l’espai de la Lleialtat. 

 

 

S’agraeix l’assistència i la participació, i es dóna per tancada la sessió. 
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